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Úvodní slovo
Často přemýšlím, co napsat na 

úvodní stranu, byť je již celý zpravo-
daj dávno hotový. Je až neuvěřitelné, 
kolik myšlenek se dokáže honit hla-
vou. Některé jsou příjemné a jiné se 
nedají ani publikovat. 

Zamýšlím se nad tím, jak vidí ob-
čané svou obec. Chceme  z ní pouze 
brát, a nebo jí chceme také něco dá-
vat? A jak je vlastně vnímána funkce 
zastupitele? Na jednom veřejném 
zasedání jsem dostal otázku, proč 
lidem zařizujeme kominíka, že by si 
ho občané měli zařizovat sami. Že to 
dělám těžší svému nástupci. A v ten 
moment jsem nevěděl, co odpově-
dět. Doma mě to nutilo přemýšlet 
a dospět k názoru, že zastupitelstvo, 
starosta a  místostarosta zde nejsou 
od toho, aby si splnili nejdůležitější 
povinnosti a šli domů. 

Práce nekončí pondělními úřed-
ními hodinami. Dělat takovou funkci 
v  tak malé obci, jako jsou Sovětice 
a  Horní Černůtky, musí být poslá-
ním. Každý, kdo již v  zastupitelstvu 
je a  nebo se chystá v  zastupitelstvu 
být, si musí uvědomit, že to nedělá 
pro sebe. 

Když obec vyhrála Vesnici roku, 
dostal jsem tu nejkrásnější odměnu, 
kterou může člověk dostat. Dostal 
jsem poděkování od spoluobčanů 

a  nádhernou knihu od přátel, ka-
marádů, rodiny. Knihu plnou přání 
a  krásných vzkazů. Tam si poté člo-
věk uvědomí, že nevěnoval svůj čas 
obci zbytečně. 

Za dva roky končí mé dvanác-
tileté starostovské funkční období 
a dvacetileté jako zastupitel. Roky to 
byly krásné, když se dařilo (výstavby, 
oceněné obce), ale také těžké (po-
vodně). Již dnes vím, že jako starosta 
pokračovat nebudu a budu se s tím-
to posláním loučit. Pokud ovšem 
bude zájem, tak rád pomůžu svému 
nástupci jako zastupitel či řadový 
občan. Myslím si, že tu máme takové, 
jež budou pokračovat v tom, co jsme 
tu započali. Že nenechají nastolit zá-
vist, hamižnost, nevraživost a budou 
pracovat na stmelování lidí a podpo-
ru spolků, které jsou základem ven-
kovského života. 

Jsou lidé, kteří nejsou ani v zastu-
pitelstvu a přijdou. Přijdou se zeptat, 
zda není něco třeba, jaký se chystá 
projekt a co je trápí.  Každý sám musí 
vědět, jak velkým přínosem pro obec 
je a jak se podílí na tom, aby bylo ješ-
tě lépe. V době, kdy je snaha opět vše 
slučovat a  spojovat, jsou naše obce 
stabilizované. A to i díky dobré prá-
ci obecních výborů a komisí a všech 
zastupitelů. 

Chci poděkovat spolkům, které se 
podílejí na kulturním životě a věnují 
se dětem. Vždyť třeba Sovičky jsou 
v dnešní době už pojem. Musím také 
poděkovat rodině, že měli trpělivost, 
když jsem je okrádal o sebe. Dnes to 
tak již není, jelikož jsme s přibývající 
byrokracií přizvali do našeho týmu 
asistentku, která se o papírovou vál-
ku z větší části stará, a my se pak mů-
žeme věnovat dalším projektům. Co 
se týče zastupitelstva, tak moji pod-
poru budou mít lidé, kteří obcí žijí, 
nechávají v ní volný čas a většinou za 
to ani nic nemají.  Těm, co dávají obci 
své srdce a  nazývají ji svým domo-
vem, to jsou ti pravý rodáci.

Aleš Krátký, starosta obce
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Obec a dotace
V letech 2006 - 2016 využívalo zastu-

pitelstvo možností čerpání dotací, aby 
naši obec nikterak nezadlužilo. Za deset 
let celkově přijaté dotace činí více než 
17 milionu korun, což přispívá k navý-
šení rozpočtu více jak o polovinu ročně. 
Čerpalo se například na sportovní areál 
a obecní úřad. V Horních Černůtkách na 
kulturní dům, projekt biologických ryb-
níků, CzechPOINT, komunikaci u hřiště, 
územní plán, velkoobjemovou cisternu 
atd. Žádali také hasiči na rekonstruk-
ci zbrojnice a  vybavení jednotky. Pro 
čerpání dotací je důležitá připravenost 

projektů. Krom již zmíněných čerpání 
jsou v čekání projekty pod schválenou 
dokumentací, a  to biologické rybníky, 
cyklostezka a přístavba skladu zbrojni-
ce. V těchto případech se čeká na vy-
psání správného dotačního titulu. Více 
informací v  článku „Připravované pro-
jekty“ (str. 3-4).

Při přípravách projektů se větši-

nou vychází z námětů či dotazníků 

zaslaných do schránek. V  minulém 
roce se ze sedmdesáti lístků vrátilo 
zpět dvanáct. Tudíž valná většina ob-
čanů je spokojená a nepotřebuje další 

Získané dotace obce / realizované projekty

Rok Projekt
Částka dotace 

v Kč
tj v % Nadační fond

Celkové náklady 

na projekt v Kč

Náklad obce 

v Kč

2007 Kulturní dům v obci Horní Černůtky 391 000,00 50 POV Královéhra-
deckého kraje 782 000,00 391 000,00

2008 Oprava malé vodní nádrže v Sověticích 350 000,00 44 POV Královéhra-
deckého kraje 800 000,00 450 000,00

2009 Kulturně - společensko sportovní areál 
v Sověticích 2 544 000,00 90 Státní zemědělský 

investiční fond 2 827 000,00 283 000,00

Zalesnění SKALKA 50 000,00 25 Krajský úřad Králo-
véhradeckého kraje 200 000,00 150 000,00

Vybavení kontaktním místem CzechPOINT 93 000,00 90 Ministerstvo vnitra 
ČR 103 000,00 10 000,00

2010 Parkové úpravy na návsi v obci Horní 
Černůtky 800 000,00 50 POV Královéhra-

deckého kraje 1 600 000,00 800 000,00

2011 Udržovací práce na obecních kůlnách 600 000,00 80 Ministerstvo pro 
místní rozvoj 750 000,00 150 000,00

2012 Rekonstrukce komunikace v obci Sovětice 475 000,00 50 Krajský úřad Králo-
véhradeckého kraje 950 000,00 475 000,00

Projektová dokumentace biologické 
rybníky, stavební povolení 250 000,00 90 Krajský úřad Králo-

véhradeckého kraje 278 000,00 28 000,00

2013 Rekonstrukce střechy na budově Obecního 
úřadu v Sověticích 600 000,00 80 Ministerstvo pro 

místní rozvoj 750 000,00 150 000,00

2015 Modernizace veřejného osvětlení 
v Sověticích a Horních Černůtkách

1 000 000,00 80 Ministerstvo pro 
místní rozvoj

392 000,00
289 000,00

Optimalizace energetické náročnosti 
budovy Obecního úřadu v Sověticích 897 000,00

dotace na vlastní náklad žadatele u výše 
uvedených projektů z r 2015 100 000,00 Krajský úřad Králo-

véhradeckého kraje -100 000,00

Stavební úpravy a doplnění oplocení – 
sportovní hřiště v Sověticích 235 000,00 48,98 Krajský úřad Králo-

véhradeckého kraje 480 000,00 245 000,00

2016 Pořízení velkoobjemové cisterny pro JSDH 
Sovětice 5 973 000,00 90 Ministerstvo pro 

místní rozvoj 6 637 000,00 664 000,00

dotace na vlastní náklad žadatele u výše 
uvedeného projektu z r 2016 250 000,00 Krajský úřad Králo-

véhradeckého kraje -250 000,00

13 711 000,00 17 446 000,00 3 735 000,00
uvedené částky jsou orientační

rozvoj obce. Nyní je dotazník součás-

tí poslední strany tohoto zpravoda-

je, vezměte to prosím v  potaz a  již 

nyní se těšíme na vzájemnou spolu-

práci.

Velkou váhu přikládáme též připo-
mínkám z  veřejných zasedání, kde se 
lidé mohou vyjádřit ke všem připravo-
vaným záměrům, jako je třeba hlavní 
dokument územní plán. Zpětné ko-
mentáře, pokud nenavštěvuji veřejná 
zasedání a nezajímám se o dění v obci, 
jsou zcela zbytečná. Každý občan se 
totiž může do projektů zapojit.

Aleš Krátký, starosta obce
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Získané dotace SDH / realizované projekty

Rok Projekt
Částka dotace 

v Kč
tj v % Nadační fond

Celkové náklady 

na projekt v Kč

Náklad 

spolku v Kč

2009 Hasičská zbrojnice, výměna oken, 
vrat a zateplení fasády

280 000,00 90 MAS Hradecký venkov 311 000,00 31 000,00

2011 Celostátní festival přípravek 30 000,00 43 Krajský úřad Královéhra-
deckého kraje

70 000,00 40 000,00

2013 Vybavení JSDH Sovětice 241 000,00 90 MAS Hradecký venkov 268 000,00 27 000,00

551 000,00 649 000,00 98 000,00

Připravované projekty
Skladová přístavba 

hasičské zbrojnice

Se stoupajícím počtem dětí, s při-
bývajícím vybavením pro přípravku, 
Plamen, Starou gardu, SDH a JSDH se 
hasičská zbrojnice nafukuje a někte-
ré vybavení, které slouží k zásahům, 
musí být uskladněno na jiných mís-
tech. Při požárech a  zásazích musí 
jednotka složitě nakládat výbavu, 
čímž se prodlužuje čas výjezdu jed-
notky.

Jako každý projekt - i tento se bez 
dotace nedá realizovat. Byla zpraco-
vána projektová dokumentace, i  když 
se při jejím nákresu řešilo spoustu 
negativních připomínek. Asi největ-
ším problémem byla fasáda, respekti-
ve její barva a složení. V návrhu byla 
barva stejná, jako je nynější hasičská 
zbrojnice, ale Památkový úřad nesdí-
lel tento názor. Muselo být tedy od 
této barvy upuštěno a barva bude na 
doporučení zmíněného úřadu šedá 

z  montovaných profi lů. Otázkou ov-
šem je, zda nesjednotit budovu jako 
celek.

Další komplikace vzešla na pre-
venci u  hasičů, kdy nám byla doku-
mentace třikrát vrácena, nežli došlo 
k  dotažení projektu do  dokonalosti. 
Nyní již máme administraci za sebou 
a  vydané územní rozhodnutí i  sta-
vební povolení. Hledáme ten správný 
dotační titul, který by dával šanci do-
sáhnout na 90 % tak, aby na obci bylo 
pouze 10 % nákladů.

Biologické rybníky

Zaznělo to již několikrát, bez pro-
jektových dokumentací a k tomu sou-
visejících povolení není možné žádat 
o jakoukoli fi nanční podporu. Již 10 let 
tuto strategii zastáváme a zatím se nám 
daří  vizi naplňovat. Získané dotace (viz 
tabulka strana 2) jsou toho důkazem.

Projektů, které jsou zapotřebí, je 
vždy více než dost, ale samozřejmě 

závisí na výši vypsané dotace. Jedním 
z takových připravených projektů jsou 
biologické rybníky. Obec má již sta-
vební povolení i  územní rozhodnutí 
a čeká na vypsání toho správného do-
tačního titulu. Pro obce naší velikosti 
nelze projekt takové velikosti bez do-
tací realizovat. Pro biologické rybníky 
je třeba alespoň  90 % dotace. Veškeré 
dokumenty čekají připravené v  šuplí-
ku na ten správný čas. Zatím na tento 
typ rybníků dotace vypsaná není.

Výstavba rodinných 

domů

V obou místních částech naší obce 
je plánována výstavba. Byla schválená 
Územním plánem v roce 2006 a pod-
pořena o nové lokality v novém územ-
ním plánu připravovaného od roku 
2013 a  schváleného 2015. V  novém 
ÚP byly navrženy nové lokality pro 
výstavbu domů v Sověticích i Horních 
Černůtkách. Většinou jde o  pozemky, 
které nejsou ve vlastnictví obce, ale 
našich občanů. Tudíž většinu navrže-
ných ploch mohou občané využít pro 
stavbu domů rodinných příslušníků 
a nebo parcelu prodat. V Sověticích do 
budoucna budou zpravovány studie 
parcelace, aby mohlo dojít k zasíťování. 
V Horních Černůtkách již takovou stu-
dii obec nechala vytvořit a zaplatila na 
základě územního plánu, ale na přání 
občanů nebude realizována a výstav-
ba čtyř rodinných domů v lokalitě Hor-
ních Černůtek se neuskuteční, kromě 
jedné výrobní haly. V novém územním 
plánu poté lokalitu vyřadíme z rozvo-
je a  budeme hledat případné nové 
místa. 

ZPRAVODAJSTVÍ OBCEZPRAVODAJSTVÍ OBCE
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Cyklostezka

Dlouho diskutovaným tématem 
převážně mezi občany Sovětic je bez-
pečnost lidí, kteří jezdí za prací a vyu-
žívají k tomu vlak nebo autobus. Musí 
se dopravit do obce Sadová, což při 
dnešním provozu je někdy nebezpeč-
né. Rovněž jde také o děti dojíždějící 
za studiem nebo občany dopravující 
se k  obvodnímu lékaři či na nákup. 
Ne každý využívá k dopravě neustále 
osobní automobil. Těm všem se určitě 
nezdá projekt zbytečný.

Zde se spojila myšlenka Sovětic, 
Sadové, Mžan a celá délka trasy bude 
propojená. Obec Sovětice zpracovává 
projekt na úsek ve svém katastru, což 
je ze Sovětic k  pomníčku u  Sadové, 
v tom místě  se  napojí obec Sadová.

Již v  roce 2015 začalo zaměřování 
a dohody s vlastníky pozemků o mož-
né realizaci. Pozemky jsou již zakresle-
ny a vykoupeny. Nebude až na výjimky 
obětována orná půda, jelikož bude vy-
užit příkop včetně veřejného osvětle-
ní. Z důvodu bezpečnosti a vsaku vod 
bude silniční komunikace a stezka pro 
pěší a cyklisty rozdělena 1m zeleným 
pásem krom místa, kde je počítáno 
s mostem dálnice D35. V tomto místě 
bude přiblížena stezka ke komunikaci 
na 0,5 metru (podmínka ŘSD).

Na tuto stavbu má již obec rozhod-
nutí o umístění stavby a pokračujeme 
na stavebním povolení. Během ledna 
bychom chtěli požádat do dotačního 
titulu MAS Hradecký venkov o fi nanč-
ní podporu našeho projektu ve výši 
95 % z  celkových nákladů. Podmín-
kou je samozřejmě to stavební povo-
lení. Vlastní podíl žadatele by poté byl 
pouze 5 % z  celkových způsobilých 
nákladů projektu. Vlastní realizace se 
může uskutečnit, pokud nám budou 
úřady nakloněny, již v příštím roce.  

Cisterna

Již dva roky řešíme také stav hasič-
ské požární cisterny, která je 35 let 
stará a  kde nastal problém s  prohni-
lou nádrží, spojkou, nápravou, koro-
dujícím rámem. Doposud se hasičům 
dařilo svépomocí udržovat vozidlo 

v  provozuschopném stavu, ale repa-
se vozidla se pohybuje od 500 000 Kč 
výše, což se opravdu do tak starého 
vozidla nevyplatí investovat, navíc 
celková hodnota cisterny navýšena 
není. Jednou z  variant bylo i  dovoz 
staršího vozidla, ale ceny jsou drastic-
ké až kolem 1 milionu korun za 20 let 
staré auto.

V prosinci 2015 byla vypsaná dota-
ce MMR přes IROP na pořízení velko-
kapacitních cisteren na oblasti sucha 
a špatné klimatické podmínky. Dota-
ce je 90 % z celkových způsobilých vý-
dajů a 10 % nákladů by měla doplácet 
obec.

Chtěli jsme tyto náklady ještě sní-
žit, a tak byla podána žádost o dotaci 
ke krajskému úřadu na podporu vlast-
ního vkladu obce. Žádost byla úspěš-
ná a  obci byla připsána dotace ve 
výši 250 000 korun. Tudíž celkový ná-
klad, který by měla obec fi nancovat, 
je přibližně 6 %, a  tak zastupitelstvo 
rozhodlo, že se společností Centrum 
evropského projektování se pokusí-
me dotaci získat. Za přípravou celé žá-
dosti o dotaci jsou stovky hodin práce 
a  dolaďování technických podmínek 
s nejistým výsledkem. Ze dvou stovek 
žádostí podaných na kontrolní orgán 
CIRI byl náš projekt vyhodnocen jako 
sedmý úspěšný. Proběhlo již výběro-
vé řízení. THT Polička, WISS Halenko-
vice a KOBIT Slatiňany podaly své na-
bídky, ta vítězná byla ze Slatiňan.  

KOBIT Slatiňany se rozhodl sestavit 
vozidlo na podvozku Scania 6x6. Spl-
něn je i požadavek velkoobjemového 
hašení. 9 000 litrů vody a 540 litrů pě-
nidla mluví za vše. Vozidlo bude kom-
pletně vybaveno dle specifi kace tech-
nických podmínek, nicméně spousty 
vybavení si jednotka dodá sama z vy-
bavení, které během let získala z do-
tací či prostředků ze zásahů (dýchací 
technika, elektrocentrála, plovoucí 
čerpadlo, motorové pily a  další). Vo-
zidlo je plně pojištěno na pozem-
ních komunikacích, lesních a polních 
cestách, při zásahu, ale i  v samotné 
garáži.

Udržitelnost projektu je 5 let, bě-
hem této doby musí vozidlo fungovat 
pro účely uvedené v žádosti o dotaci. 
I po 5 letech bude mít velkou hodno-
tu, několikanásobně vyšší, než je po-
čáteční vklad obce, a jde tak o dobré 
investování prostředků.

Myslíme si, že díky intenzivní práci 
s  mládeží bude i  v  budoucnu zájem 
pracovat v JSDH při pomoci druhým, 
a  vozidlo tak bude sloužit i  další ge-
neraci. Je dobré při dnešních klimatic-
kých podmínkách (sucha, bouřky), že 
vozidlo bude připraveno k prvotnímu 
zásahu během 10 minut. Samozřejmě 
přejeme občanům, aby toho nikdy 
nebylo třeba. Slavnostní událost se 
očekává v rozmezí prosinec 2016 a le-
den 2017.

Aleš Krátký, starosta obce

Cisterna SCANIA CAS 30/9000/540-S2VH Cisterna SCANIA CAS 30/9000/540-S2VH 
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Strom je obecním majetkem 
a  o  strom musíme mít zájem. Pády 
dvou bříz na hřišti, kůrovec v Černůt-
kách, žebro ve Skalce po původním 
majiteli, vrbami zarostlé úvozy atd. 
S každým pádem stromu je zde riziko 
nebezpečí, což je hlavní problém bří-
zového stromořadí na hřišti v  Sověti-
cích. Břízy samozřejmě neodmyslitelně 
patří k  tomuto místu a plošné kácení 
nepřichází v  úvahu. Nicméně bude 
muset dojít postupně k  omlazení. 
Dnes ovšem toto ani sami rozhodnout 

Naše obec má schválené obecně závazné vyhlášky. Vy-
hlášky o  odpadech, poplatcích ze psů, veřejná prostran-
ství, podomní prodej, kanalizační řád a nově k nim přibu-
de vyhláška, která upravuje činnosti v obci. Tuto vyhlášku 
schválila Poslanecká sněmovna a na obcích bude, aby kaž-
dým rokem upravila vyhlášku dle potřeb. Zatím se čeká na 
metodiku k provedení vyhlášek.

Myslím si, že více než vyhláška by byla lepší domluva 
mezi občany. Snažit se alespoň v neděli dodržovat nepo-
užívání sekaček a motorových pil atd., což chápu, že není 
vždy možné. Je ovšem lepší k  této problematice přistu-
povat s pochopením, nežli ji mít napevno zabudovanou 
ve vyhlášce. Dodržovat noční klid mimo akcí stanovené 
vyhláškou. I zde si myslím, že to není tak úplně jednodu-
ché. Řada občanů by chtěla oslavit své narozeniny, svatby, 
srazy od školy nejen v naší obci, ale kdekoli v  republice. 

nemůžeme, a tak jsou osloveni odbor-
níci, kteří nám vyhotoví posudek.

V Černůtkách pro změnu řádí kůro-
vec. V  části obecního lesa již došlo 
k čištění, ale sucha, která panují v po-
sledních letech nám ke zlepšení stavu 
moc nenahrávají. Zasažené lokality je 
třeba opět vysázet, aby nemizela při-
rozená příroda, na kterou jsme zvyklí.

Vrby u úvozech jsou velký problém, 
nikoli neřešitelný. Větší problém je spí-
še zákres v  katastru nemovitostí, kdy 
pro velkou nepřesnost není možné 

projekčně s  některými 
vodotečemi něco dě-
lat. To se bezprostředně 
týká i  protipovodňové 
ochrany. Některé tyto 
problémy vyřeší po-
zemkové úpravy, které 
naši obec čekají po usa-
zení dálnice do katast-
ru. Poté vzniknou nové 
úvozy, prostory pro 
protipovodňové pold-
ry a dojde ke zpřesnění 
hranic problematických 
pozemků. Bohužel nám 

Pokud nedokáží naplánovat oslavu rok 
dopředu, tak je to prakticky nemožné.

Musíme si uvědomit, že si rádi stěžuje-
me na druhé. Ovšem stěžujeme si také, když se takové akce 
sami zúčastníme? V mnoha obcích nemají ani prostor, kde 
této různé oslavy s  tancem pořádat. V Sověticích je tento 
problém obdobný. Od devadesátých  let již nebylo kde po-
řádat karnevaly ani plesy atd., a tak se tyto oslavy pořádají 
venku a nebo v pronájmu v hale Sokolu Hněvčeves.

Spousty návrhů směřují na vybudování sálu v podkrov-
ních prostorech obecního úřadu. Ale ani tam by záměr 
nebyl příliš jednoduchý. Se žádostí o pronájem se na nás 
obrací lidé, kteří pracují zdarma léta pro naši obec a často 
bydlí i v Sadové. Potom jim odmítnout pronájem prostor 
je velice těžké.

Aleš Krátký, starosta obce

Stromy, lesy, aleje

Vyhlášky a nařízení

také nadělí asfalt v  podobě přístupo-
vých cest k pozemkům. 

Les Skalka utrpěl v  předchozích 
letech tvrdý zásah od bývalého vlast-
níka a obec,  která zmíněné vykácené 
paseky odkoupila, je nechala opět vy-
sázet. Kdo chodí rád do lesa, musí dát 
za pravdu v kvalitě vzrostlých stromů. 
I dle lesního hospodáře se stromy dají 
hodnotit jako patnáctileté a  přitom 
je to sedm let od vysázení. Na dopo-
ručení hospodáře nedochází ještě 
k prořezu. Problém je ovšem v zane-
chaném žebru, které neplní funkci 
lesa. A proto po několika konzultacích 
s odborníky bylo požádáno na krajský 
úřad o  povolení na dočištění žebra 
mezi oplocenkami. 

Cena za vytěžené dřevo zaplatí 
vyčistění paseky, oplocení, vysázení 
5000 novými stromky a  vyžínání po 
dobu tří let. V  neposlední řadě jde 
i o výstavbu stromořadí.  Zde ovšem 
musíme přihlížet k  vlastnickým prá-
vům majitelů. V některých lokalitách, 
kde se nacházejí obecní pozemky, 
nebude s výsadbou takový problém, 
zbylé lokality budou řešit již zmíněné 
pozemkové úpravy.

Aleš Krátký, starosta obce

Naše obec má schválené obecně závazné vyhlášky. Vy-
hlášky o  odpadech, poplatcích ze psů, veřejná prostran-
ství, podomní prodej, kanalizační řád a nově k nim přibu-
de vyhláška, která upravuje činnosti v obci. Tuto vyhlášku 
schválila Poslanecká sněmovna a na obcích bude, aby kaž-
dým rokem upravila vyhlášku dle potřeb. Zatím se čeká na 
metodiku k provedení vyhlášek.

Myslím si, že více než vyhláška by byla lepší domluva 
mezi občany. Snažit se alespoň v neděli dodržovat nepo-
užívání sekaček a motorových pil atd., což chápu, že není 
vždy možné. Je ovšem lepší k  této problematice přistu-
povat s pochopením, nežli ji mít napevno zabudovanou 
ve vyhlášce. Dodržovat noční klid mimo akcí stanovené
vyhláškou. I zde si myslím, že to není tak úplně jednodu-
ché. Řada občanů by chtěla oslavit své narozeniny, svatby,
srazy od školy nejen v naší obci, ale kdekoli v  republice. 

Pokud nedokáží naplánovat oslavu rok 
dopředu, tak je to prakticky nemožné.

Musíme si uvědomit, že si rádi stěžuje-
me na druhé. Ovšem stěžujeme si také, když se takové akce 
sami zúčastníme? V mnoha obcích nemají ani prostor, kde 
této různé oslavy s  tancem pořádat. V Sověticích je tento 
problém obdobný. Od devadesátých  let již nebylo kde po-
řádat karnevaly ani plesy atd., a tak se tyto oslavy pořádají 
venku a nebo v pronájmu v hale Sokolu Hněvčeves.

Spousty návrhů směřují na vybudování sálu v podkrov-
ních prostorech obecního úřadu. Ale ani tam by záměr 
nebyl příliš jednoduchý. Se žádostí o pronájem se na nás 
obrací lidé, kteří pracují zdarma léta pro naši obec a často 
bydlí i v Sadové. Potom jim odmítnout pronájem prostor 
je velice těžké.

Aleš Krátký, starosta obce

Vyhlášky a nařízení

Les Skalka – nová výsadbaLes Skalka – nová výsadba
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Společenská kronika
Vítáme nově narozené

Dušek Lukáš

18. 1. 2014

Kučera Kryštof

24. 1. 2014

Nikola Hladíková

26. 2. 2014

Mašindová Eliška

4. 6. 2014

Liška Dominik

7. 12. 2014

Pavlová Lenka

1. 10. 2015

Kamenský Marek

5. 3. 2016

Žylková Laura 

18. 11. 2016

Opustili nás

Saal Karel 

Obecní úřad děkuje za práci, kterou vykonal pro svoji obec jako dlouholetý zastupitel a místostarosta.
*30. 10. 1946 – †13. 9. 2014

Kadeřávková Miluše

*17. 4. 1930 – †30. 3. 2015

Černý Oldřich

*15. 2. 1966 – †25. 7. 2015

Lhotská Miloslava

*10. 3. 1931 – †9. 11. 2015

Pečová Květoslava

*31. 5. 1962 – †11. 9. 2016

Skořepa František

Dlouholetý starosta obce. Obecní úřad děkuje za 
práci, kterou pro naši obec vykonal. Činný člen 
mysliveckého sdružení Bystřice Hněvčeves a SDH 
Sovětice. Spolky děkují za činnost a čas, který obě-
toval k naplnění zálib, které měl tak rád.
*9. 7. 1937 – †3. 2. 2016

Blahopřejeme 

k životnímu jubileu

Duchoslavová Hana

70 let – 5. 6. 1946

Skořepová Jitka

70 let – 23. 1. 1946

Bureš Josef

70 let – 9. 12. 1946

Kolovrátník Bohuslav

75 let – 13. 7. 1941

Hypiusová Miluška

80 let – 29. 3. 1936

Dašková Zdeňka

85 let – 15. 1. 1931

Málková Božena

94 let – 20. 12. 1922

Hlavatá Anna

96 let – 15. 7. 1920
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Ohlédnutí za rokem 2014 slovy 
předsedy kulturní komise

Když jsme v minulém čísle zpravodaje 
psali úvodem, že se v obci probudil život, 
nikdo z nás jistě nečekal, co vše nás bude 
čekat v roce následujícím. Pokud se prá-
ce pro obec daří, je snad snem každého 
přiblížit se cílům ještě o něco vyšším. Při-
hláška do soutěže Vesnice roku je toho 
důkazem…

Nejdříve se ale trochu ohlédneme za 
celým rokem. Po vánočních svátcích po-
hody jsme se rozhodli pro trochu tvořivé 
činnosti a pozvali k nám s kurzem pediku 

paní Mackerovou. Zkusili jsme si uplést 
pod jejím vedením ošatky. Musím říci, že 
zde se spojilo opravdu příjemné s užiteč-
ným a my si odpoledne náramně užili. Na-
konec si všichni odnesli domů pěkné ošat-
ky. Trochu mi to připomínalo, když se dříve 
dralo peří. I když se každý soustředil na své 
dílo, povídali jsme si, zasmáli se, prostě po-
hodově strávené odpoledne.

Následoval ples, což je již tradiční kul-
turní akce, která se rok od roku setkává se 
stále větší účastí i oblibou. Příprava plesu 
se nenechává náhodě a připravujeme se 
na něj s předstihem. Rozdělit si povinno-
sti s  ním spojené, tombola, prodej vstu-
penek, plakáty, příprava sálu a  jeho vý-
zdoba, hudba, předtančení atd. Zkrátka, 
aby vše klaplo a  návštěvnost byla hojná 
a spokojená.

Jaro potom také tradičně vítáme 
dětským karnevalem. Tam se nám kaž-
dým rokem sejde asi 90 dětí. Snad mohu 
konstatovat, že dětem se naše maškarní 
líbí. Vždy je připraven taneční program 
se soutěžemi a  drobné ceny v  tombole. 
Letos jsme měli malou změnu a  pozvali 
jsme dětem kouzelníka, dle reakcí dětí si 
troufám říci, že i to letošní karneval se líbil.

Konec dubna je čas čarodějnic. I u nás 
se slétávají, aby společně upálily jednu, kte-
rou jsme vytvořili ze starých věcí. Musím 
podotknout, že rok co rok je to umělecké 
dílo. Když je pak z  čarodějnice jen torzo, 
opečeme si něco na zub. Společné poseze-
ní je už jen příjemnou tečkou večera.

V  měsíci květnu jsme si udělali malý 
výlet do Prahy. V malebné hospůdce Bal-

bínce jsme si poslechli koncert skupiny 
„Na vlastní uši band“. Zde už se také 
domlouval text písně s Pavlem Půtou pro 
naši malou obec a také vystoupení na po-
svícenské zábavě v Sověticích.

V  tomto měsíci také proběhla první 

jarní brigáda, upravovalo se okolí kolem 
čekárny, vyrovnával se terén a  nově při-
byly také vývěsky, kde je znázorněno, jak 
plynul čas v naší obci. Prostor uprostřed 
náleží krásné zvoničce, která v obci chy-
běla.

V  červnu proběhla hasičská soutěž, 
tentokrát v obci Sadová, kde měla premi-

éru naše koňská stříkačka i s početnou 
tzv. starou gardou v čele s velitelem Mi-
roslavem Šolcem.

Tomu všemu ovšem předcházela jed-
na významná událost, která se bezpochy-
by zapsala do naší historie. Tou je ta sku-
tečnost, že naše obec, která se účastnila 
soutěže „Vesnice roku Královéhradec-

kého kraje“, vyhrála tento titul a stala se 
vítězem pro rok 2014. Tato radostná zprá-
va se rozletěla do okolí rychlostí blesku, 
všichni jsme totiž po návštěvě hodnoti-
telské komise netrpělivě čekali, jak uspě-
jeme. Samotný den, kdy komise naši obec 
hodnotila, probíhal v  duchu vzájemné 

Kurz pediku 2014Kurz pediku 2014

Balbínka 2014Balbínka 2014

Brigády 2014Brigády 2014Brigády 2014Brigády 2014
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podpory obou obcí. Mohli jsme se pyšnit 
tím, co vše jsme v uplynulých letech po-
řádali, vytvořili, zvelebili a  samozřejmě 
i  krásným prostředím v  obou vesnicích. 
Proto ocenění, které jsme dostali, bylo jis-
tě odměnou nám všem...

Přípravy spojené s velkým dnem, kdy 
mělo  probíhat  vyhlašování oceněných 
obcí, byly veliké a náročné. Nic totiž, jak 
se říká, nepadá z  nebe, a  tak se musel 
zrodit i program tohoto dne. Od něho se 
pak odvíjely veškeré přípravy s  tím spo-
jené, počínaje technickými věcmi až po 
ty kulturní a společenské. Kdo se tohoto 
dne zúčastnil, jistě ví, že tato událost byla 
velkolepá, a myslím, že můžeme být hrdí 
na to, jak jsme akci zvládli a ustáli z pořa-
datelského hlediska.

Oslavy probíhaly po celý den až do 
večerních hodin, kdy byla zahájena po-

svícenská zábava. Předcházel jí koncert 

skupiny „Na vlastní uši band“. Mile nás 
všechny překvapilo, když přítomným její 
členové oznámili, že zazní písnička slo-

žená pro naši obec. I ta se shledala s vel-
kým potleskem a všechny velmi potěšila.

Sovětičtí následně poděkovali staros-
tovi za obětavou práci pro naše obě obce, 
předali mu báseň, která vystihovala ce-
lou tu náročnou cestu od bílé stuhy přes 
oranžovou až po tu krásnou zlatou. Také 
jsme mu předali knihu, na jejímž scénáři 
se podílelo nesčetně lidí, kterým tímto 
ještě jednou velice děkujeme. Zvláštní 
poděkování si dovolím vyjádřit paní Si-
moně Rudavské za  pomoc při zrodu to-
hoto nápadu i za průběh jeho realizace.

Dojetí a  emoce, které u  předání pro-
běhly, si jistě každý bude pamatovat ještě 
dlouho. Všechny překvapilo vystoupení 
hasiček, které si pro našeho starostu při-
pravily kulturní vstup v podobě mažore-

tek.
Tento nápad se zrodil na hasičské 

soutěži v Sadové a  já jsem moc ráda, že 
to holky ani po náročných trénincích ne-
vzdaly, tvrdě trénovaly a scházely se pro 
jednu společnou věc - účastnit se překva-
pení pro našeho starostu. To, že to odnes-

ly svaly, klouby atd. je věc druhá, hlavní 
byl však společný cíl a za mě můžu říci, že 
na to ráda vzpomínám. Tak holky: „Třeba 
zase někdy.“ 

Soutěž Vesnice roku vyvrcholila v září 
vyhlášením vítěze celostátního kola, které 
se konalo v krásných Luhačovicích. Jak ur-
čitě víte vítěznou obcí se staly Kateřinice.

Po tomto významném období už ná-
sledovaly tradiční akce, které se pořádají 
každým rokem. Tím je dětský den, kdy 
bylo připraveno mnoho krásných soutěží 
i odměn.

Dýňování je podzimní akcí a   přes 
dosti chladné počasí jsme si naše dětské 
hřiště ozdobily dýněmi všech možných 
tvarů, dle fantazie dětí i rodičů.

Halloween, to je akce, kde se fantazii 
také meze nekladou. Příjemné a tajemné 
setkání, kdy do poslední chvíle nevíte, co 
za příšeru se objeví ve dveřích. Někdy je 
opravdu obtížné poznat, kdo se pod da-
nou maskou skrývá, ale i  zde je cíl akce 
jediný - pobavit se a odprostit se od běž-
ných starostí.

Když to začne pořádně fučet, přijde na 
řadu pouštění draků. Scházíme se již tra-
dičně a společně se pak s dětmi bavíme, 
děti se předhánění, čí drak vyletí nejvýš 
a  bude nejdéle létat. Na závěr dostane 
každý malou pozornost za snahu a ope-
čou se párečky.

V  listopadu také uskutečnil souboj 

dvojic „Trojboj“. Tato akce je hodně ob-
líbená, a  že je zápolení mezi dvojicemi 
náročné, o tom ví každý závodník své. 

Vyhlášení vítěze VR Královéhradeckého krajeVyhlášení vítěze VR Královéhradeckého kraje

Listopadový masopust je akcí hasič-
skou. Vše z  masopustu je zpracováno 
a postupně se ochutnává při různých bri-
gádách a společných akcích.

Advent a předvánoční čas jsme zahá-
jili opět rozsvícením vánočních stromů 

u čekárny. Zpívali jsme koledy, maminky 
a babičky upekly perníčky a dobrůtky pro 
děti k čaji. Těm totiž vyhládlo, když se vrá-
tily z tajné výpravy za vánočním skřít-

kem Bimbulou. Ten jim za jejich šikov-
nost nadělil spoustu dobrot do vánoční 
punčochy.

Rok 2014 jsme zakončili vánočním 

tvořením, kde si děti vyráběly vánoční 
svícny. Na dětském hřišti pak ozdobily vá-
noční stromeček, který nám dělal radost 
celý vánoční čas.

Tak asi tolik za ohlédnutím minulého 
roku. Závěrem bych chtěla říci jen tolik: 
rok 2014 byl nabytý akcemi, jak dětskými, 
tak i pro dospělé. Pevně věřím, že v těch-
to společenských akcích budeme pokra-
čovat, že bude vždy hojná účast, protože 
kde jinde má člověk nabrat sílu pro kaž-
dodenní starosti než mezi přáteli, při dob-
ré zábavě či společné práci pro naše obce. 
A i když je to někdy práce časově náročná, 
věřím, že budoucí generace s odstupem 
času dokáže ocenit práci svých rodičů, 
dědečků, babiček…

Děkuji vám všem za rok 2014, nechť je 
inspirací pro roky následující. 

Hana Hlavatá, 
předseda kulturní komise

Trojboj 2014Trojboj 2014 HalloweenHalloween
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2015 – vylepšení tradic
V  loňském roce se pořádaly tradiční 

kulturní akce, a to od plesu, přes karne-

val až po dětský den v  novém kabá-

tě. Ten se konal na konci prázdnin. Děti 
vstoupily do různých zemí a  pomocí 
mapy procházely řadou soutěží, za jejichž 
splnění dostávaly odměny.

Podzim jsme zahájili drakiádou a po-
malu jsme začali přemýšlet, jak vylepšit 
další tradici, kterou je advent. Rozhodli 
jsme se pro výrobu betlému v  životní 

velikosti. Vzhledem k  náročnosti jsme 
museli začít již v říjnu. Dřevěné konstruk-
ce jsme zahalili do sena, vzniklé postavy 
oblékli do šatů a  dodali jim opravdový 
královský vzhled. Ze staré boudy se jeden 
celý víkend tvořil dřevěný betlém. V něm 
ožily postavy Josefa a  Marie, které díky 
speciální výrobě v nočních hodinách sví-
tily a dodávaly celému betlému to správ-
né vánoční kouzlo. Nechyběly ani jesličky 
a  vše, co k  betlému patří. Andílek, který 
zvěstoval zrození, betlémská hvězda 
i dary od příchozích králů.

V  den adventní neděle jsme se sešli, 
abychom si užili předvánoční atmosféru. 
Tu nám však kazil nepříjemný déšť. Dě-
tem ale nezkazil zážitek perníkové ces-
tičky, která je dovedla až ke kouzelnému 
stromku s  dárečky. Maminky a  babičky 
napekly vánoční dobroty k čaji a svařáč-
ku. Při setmění nám zazpívaly děti z hra-
deckého pěveckého sboru „Červánek“ 
s  hudebním doprovodem. Slavnostně 
jsme odpočítávali a rozsvítili betlém i vá-
nočně ozdobené stromy.

Účast na této akci nebyla velká, přesto 
se stále snažíme, aby tato a  jiné tradice 
zůstaly zachovány pro naše děti a  neu-

Karneval 2015Karneval 2015

Masopust 2015Masopust 2015

Detšký den 2015 v novémDetšký den 2015 v novém Betlém 2015Betlém 2015

padly v zapomnění. Vždyť co by nás mělo 
více stmelovat a  poznávat se než účast 
a podpora na těchto setkáních.

Na závěr bych chtěla všem těm, kteří 
rádi a dobrovolně pomáhají s přípravou, 
ze srdce poděkovat. Ono totiž co je jeden 

nápad oproti dobrovolným rukám ochot-
ným pomoci s realizací. Děkuji vám mno-
hokrát.

Hana Hlavatá, 
předseda kulturní komise

ZPRAVODAJSTVÍ OBCEZPRAVODAJSTVÍ OBCE
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MDŽ Horní ČernůtkyMDŽ Horní Černůtky

Čarodejnice Horní ČernůtkyČarodejnice Horní Černůtky

Karneval SDH Sovětice a HněvčevesKarneval SDH Sovětice a Hněvčeves Velikonoční výšlap KPKTVelikonoční výšlap KPKT

Čarodějnice SověticeČarodějnice Sovětice Horní Černůtky FestHorní Černůtky Fest

Okresní kolo DorostOkresní kolo Dorost Okresní kolo PlamenOkresní kolo Plamen Okrsková Soutěž MokrovousyOkrsková Soutěž Mokrovousy

výšlap Údolí Divoké orlice KPKTvýšlap Údolí Divoké orlice KPKT Den koní Horní ČernůtkyDen koní Horní Černůtky Pohár starosty SadováPohár starosty Sadová

Soví stanovániSoví stanováni Posvícení  SověticePosvícení  SověticeDětský den SověticeDětský den Sovětice

Rok 2016 obrazem

Peklo KPKTPeklo KPKT Beseda Josef VáňaBeseda Josef VáňaPles SDH Sovětice a HněvčevesPles SDH Sovětice a Hněvčeves

ZPRAVODAJSTVÍ OBCEZPRAVODAJSTVÍ OBCE
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Výšlat KPKT ŽalýVýšlat KPKT Žalý

Hubertova jízdaHubertova jízda

Posvícení SověticePosvícení Sovětice

Dožínky Horní ČernůtkyDožínky Horní Černůtky

Mistrovství republikyMistrovství republiky

Soustředění ŠerlichSoustředění Šerlich

Drakiáda Horní ČernůtkyDrakiáda Horní Černůtky Drakiáda SověticeDrakiáda Sovětice Dýňování Horní ČernůtkyDýňování Horní Černůtky

Akce, které nás čekají
Akce Den

Adventní neděle - SDH Sovětice, Adventní neděle KPKT Horní Černůtky 27. 11. 2016
Čertovský průvod Sovětice  Sadová 3. 12. 2016
Vánoční setkání KPKT Horní Černůtky, Vánoční setkání SDH Sovětice 24. 12. 2016
Slavnostní předání nové cistreny pro JSDH Sovětice 1. 2017
Hasičský ples - SDH Sovětice a SDH Hněvčeves 18. 2. 2017
MDŽ v Horních Černůtkách 10. 3. 2017
Dětský karneval 12. 3. 2017
Sousedský ples 18. 3. 2017
Velikonoční výšlap KPKT 17. 4. 2017
Čarodějnice SDH Sovětice, Čarodějnice KPKT Horní Černůtky 30. 4. 2017
Horní Černůtky Fest 13. 5. 2017
Pohár starosty obce Sovětice - SDH Sovětice 3. 6. 2017
Den koní - 9. ročník KPKT Horní Černůtky 10. 6. 2017
Nohejbalový turnaj - SDH Sovětice 1. 7. 2017
Dětský den a posvícenská zábava 19. 8. 2017
Volejbalový turnaj SDH Sovětice 16. 9. 2017
Hubertova jízda - 10. ročník KPKT Horní Černůtky 30. 9. 2017
Drakiáda - SDH Sovětice 7. 10. 2017
Drakiáda - Horní Černůtky 28. 10. 2017
Trojboj Dvojic - SDH Sovětice 11. 11. 2017
Výjezdní zasedání KPKT Horní Černůtky 17. 11. 2017

 * datum uvedených akcí se může změnit, sledujte vždy webové stránky obce/spolku

ZPRAVODAJSTVÍ OBCEZPRAVODAJSTVÍ OBCE
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SDH a JSDH není totéž
Spousta lidí žije v  nevědomosti pojmů SDH 

a  JSDH. SDH je Sbor dobrovolných hasičů, což je 
zájmový spolek vedený pod Sdružením hasičů Čech, 
Moravy a Slezska. Tento spolek se účastní brigád, po-
řádá kulturní a sportovní akce, účastní se soutěží, po-
máhá občanům při živelných pohromách a vede zá-
jmový kroužek dětí. Naopak JSDH je Jednotka sboru 

dobrovolných hasičů, kterou zřizuje obec. Člen této 
jednotky nemusí být členem dobrovolných hasičů. 
Musí mít v  pořádku pravidelné zdravotní prohlídky 
a  podstupovat školení jednou za měsíc. Zároveň je 
nutný kurs v hasičské škole v Poličanech. Tyto kurzy 
jsou i  týdenní dle náročnosti zaměření (strojník, ve-
litel, nositel dýchací techniky, obsluha motorových 
pil atd.). Pokud obec svou jednotku nemá, musí si 
smluvní dohodou zajistit požární ochranu s  jinou 
obcí.

Výjezdový čas jednotky je do 10 minut od vyhlá-
šení poplachu. Řídí se přísnými předpisy o  ústroji, 
ochranných pomůckách, výstražných světlech mod-
ré barvy i  zvukového zařízení. O výjezdu jednotky 
rozhoduje vždy KOPIS  dle poplachového plánu. Jed-
notka nikdy nevyjíždí k zásahu bez vyzvání KOPISu.

JSDH Sovětice využívá elektronický svolávací 
systém, který přímo do telefonu člena zašle informa-
ci o  místě a  druhu události. Členové jednotky mají 
s obcí sepsanou smlouvu o činnosti, která je ovšem 
v naší obci bezplatná!! Jedinou fi nanční náhradou je 
platba od Královéhradeckého kraje na výdaje z  vý-
jezdů mimo katastr obce. Prostředky jsou poukázány 
na naftu, opotřebení a  vybavení. Obec se snaží vy-
tvořit podmínky a zázemí pro ochranu a vybavenost 
jednotky. Není totiž mnoho zájemců, kteří by byli 
ochotni věnovat přibližně sto hodin ze svého volné-
ho času zdarma na pomoc ostatním. Jedinou šancí 
je tak podpora mládeže, ve kterých vidíme potencio-
nální nástupce. Tato činnost se řídí zákonem o obcích 
a požární ochraně a nelze ji provozovat jako zájmový 
kroužek.

Aleš Krátký, starosta obce

Příklad 
absolvovaných  

námětových 
cvičení okrsku

první pomoc
záchrana osob

práce s dýchací technikou
likvidace nebezpečných látek 

dálková doprava vody hadicemi
práce na vodě

záchrana osob z ledu / proboření
hašení hořících vozidel

Příklad 
absolvovaných 

školení 
jednotky

průzkum objektu
požáry zemědělských objektů

metody hašení
lesní požáry

dopravní vedení a první útočný proud do poschodí
manipulace s nebezpečnými látkami

vázání uzlů
slaňování

obsluha strojních zařízení

Výjezdy jednotky z posledních let

událost popis

vosy Horní černůtky 2x
Sovětice 4x
Sadová 2x

záplavy / blesková 
povodeň

Sovětice
Hněvčeves
Dub
Ostroměř

požár Čepro cvičení 2x
odstranění 
padlých stromů 

katastr obce

požár kůlna Sovětice
garáž Hněvčeves
u železniční trati Sadová
hnojník Hněvčeves
Mileta – zřízení čerpacího stanoviště v obci Sadová

technická pomoc drůbežárna Mžany
nález granátu u Bystřice atd.

Cvičení - hašení hořících vozidelCvičení - hašení hořících vozidelČlenové JSDH Členové JSDH 
Cvičení - práce Cvičení - práce 
ve výškáchve výškách

Spolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮSpolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
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Cvičení - záchrana osob z leduCvičení - záchrana osob z ledu

JSDH poděkování HZS za pomoc při zásahu MiletaJSDH poděkování HZS za pomoc při zásahu Mileta

Požár kůlna SověticePožár kůlna Sovětice Požár u železničního přejezdu SadováPožár u železničního přejezdu Sadová

Povodeň DubPovodeň Dub

Požár – průzkum hořícího objektu HněvčevesPožár – průzkum hořícího objektu Hněvčeves
Cvičení - záchrana Cvičení - záchrana 
osobosob

SDH Sovětice

Už je to více než dva roky, co 
naše SDH zakoupilo díky sponzo-
rům stoletou koňskou stříkačku, 
kterou se díky úsilí členů poda-
řilo zrenovavat a  opět uvést do 
provozu. A zde v  podstatě začí-
ná faktické formování jednotky 
Stará garda. Dalším krokem bylo 
zakoupení uniforem v  retro sty-
lu, aby jednotka dobově ladila 
se stříkačkou a následně proběhl 
slavnostní křest rukama kapely 
Na vlastní uši band (Josef Klíma, 
Pavel Půta a Andy Seidl) – viz foto.

Potom už začal nový aktivní 
život koňce i  Staré gardě. Absol-

Stará garda SDH Sovětice

Stará gardaStará garda

Spolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮSpolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
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vovali jsme vystoupení s ukázkou zásahu na několika ak-
cích (Pohár starosty, 110 let SDH Nechanice, Sjezd rodáků 
v Hněvčevsi a především jízdu v slavnostním průvodu při 
křtu praporu).

Činnost Staré gardy však nejsou jen přehlídky a hu-
morná vystoupení začínající lokem hasičského rumu jako 
dezinfekce před zásahem, ale také plnohodnotný život 
běžného člena SDH jako např. brigády, údržba techniky, 
příprava a zajišťování kulturních a společenských akcí.

Tímto bych rád poděkoval celé jednotce za dosavadní 
činnost, kterou přispívá jak k prezentaci, tak k dobrému 
duchu v SDH Sovětice.     

Miroslav Šolc, velitel Staré gardy    

V dávných dobách, kdy byla naše 
země řídce osídlena a člověk tolik nelpěl 
na majetku, začalo-li hořet stavení, jeho 
majitel jej nechal shořet a poté si posta-
vil nové. Později, když hustota obydlí již 
vybavených nábytkem, rostla, dbalo se 
zejména o uhašení vedlejší budovy, aby 
se oheň nerozšířil. K tomu se užívaly pou-
ze pomůcky denní potřeby, tj. sekery, tr-
hací háky, žebříky a  samozřejmě různé 
nádoby, především vědra, s vodou. Také 
se zřizovaly malé nádrže  na vodu, často 
i uvnitř obce. Někdy se tyto nádrže pro-
hlubovaly a  občan, který zajistil odvoz, 
mohl bahno z ní použít na hnojení svého 
pole. Z kroniky obce se poprvé dovídá-
me o koňmi tažené stříkačce roku 1902, 
kdy byl založen fond k  jejímu zakoupe-
ní. Zakoupena byla podle ofi ciálních in-
formací roku 1902 v  Ústřední prodejně 
hasičského, tělocvičného a automobilo-
vého průmyslu, společnosti s  ručením 
obmezeným v  Praze – Smíchov. Za cel-
kovou částku 2  600 korun ve splátkách 
po pěti měsících. Jednalo se o ruční čtyř-
kolovou zápřahovou dvoupístovou stří-
kačku s 8 metry savých a 100 metry tla-
kových hadic. Obsluhovalo ji minimálně 

Čtyřkolová koněspřežná stříkačka R. A. SMEKAL

šest hasičů, tzv. „stříkačníků“. Kvůli čas-
tým problémům s  přípřeží se po doho-
dě s občany rozhodl sbor dobrovolníků 
rozdělit požární pohotovost mezi čtyři 
muže. Stříkačka byla tažena koňmi, tak-
že v okamžiku zjištění požáru ten hasič, 
co měl zrovna službu, nejspíš sednul na 
koně a  uháněl k  hasičské zbrojnici, kde 
ostatní hasiči již chystali stříkačku. Ta se 
zapřáhla, na ni nasedlo až sedm mužů 
a vydali se směrem k požáru. Na bocích 
stříkačky byl jeden vývod pro savice a je-
den pro stříkací proud, do kterých byla 
voda pumpována pístovým čerpadlem, 
které obsluhovali čtyři muži. Tato stříkač-
ka sboru sloužila nejspíš do roku 1936, 
kdy ji nahradila přívěsná stříkačka mo-
torová. V  padesátých letech minulého 
století tato stříkačka beze stopy zmizela.

V  roce 2013 se Výbor SDH rozhodl 
v  rámci zachování historických tradic 
k nákupu obdobného  typu od SDH Ob-
rubce (Mladá Boleslav). V roce 2014 pro-
běhla její kompletní rekonstrukce.

Údaje o stříkačce (nové):

• Typ: ruční čtyřkolová zápřahová stří-
kačka kočárového typu, oboustranně 

sací, oboustranně výtlačná 
• Výrobce: R. A. SMEKAL, Praha – Smí-

chov 
• Rok výroby: 1913 
• Obsluha: 6 - 8 osob, kočí + 2 koně 
• Čerpadla: pístová, výkon asi 250 l/min,

možnost sání z hloubky až 5 metrů 
• Výbava: 4 ks savice + sací koš, 2 ks 

hadice, 2 ks proudnice 

Z dobového ilustrovaného ceníku:

Čtyřkolová stříkačka na pérech

(Vůz zcela železné konstrukce)
Vozová stříkačka nejvkusnější úpravy, 
spočívající na železných líhách a pérech 
se zvlášť dobré ocele, lafetová kola se 
železnými hlavami, s  úplným rejdem, 
nádržka ze štýrského plechu, přístroj ku 
zapření per, blatníky a můstky, zadní stu-
pátka, schránka pro náčiní, shora připev-
něný naviják, napřed vyvýšená dřevěná 
sedla pro 2 muže, vzadu na schránce pro 
náčiní nízká sedadla pro 2 muže, brzda 
k oběma kolům, ztužená páka, závora na 
páku a dvě  vkusné svítilny.

zdroj: kniha Firma SMEKAL, výrobci 
hasičských prostředků a stříkaček

Křest koňské stříkačky Josefem KlímouKřest koňské stříkačky Josefem Klímou

Stříkačka po renovaci Stříkačka po renovaci Stříkačka před renovacíStříkačka před renovací

Spolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮSpolky - SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ
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Sovětické posvícení 2015 se neslo ve slavnostním duchu 
uvedení nového hasičského praporu do života. Této dvou-
denní slavnostní akci předcházely týdny příprav a  samot-
né vyšití praporu je poděkováním pro Sbor dobrovolných 
hasičů. Prapor je vyšitý v zeleno-žlutých barvách, což není 
pro prapor hasičů zcela obvyklé, ale jsou to barvy naší obce. 
Motivy vyšité na praporu dávají informace  o duši sboru sa-
motného. Na žluté straně je vyobrazená sova jako symbol 
patřící k sovětickým hasičům a údaje o sboru. Opačná stra-
na je v zeleném saténu se svatým Floriánem chránícím naši 
obec. Prapor pro sbor vyšili manželé Vítovi v Hradci Králové. 

Páteční odpoledne byl do té doby zahalený prapor za 
doprovodu občanů, spřátelených sborů i starosty okresní-
ho sdružení vysvěcen v  kostele v  Hněvčevsi, kde ho také 
poprvé mohli vidět všichni, kdo do kostela přišli. 

Prapor čekal také slavnostní křest a  ten byl spojen se 
sobotou a posvícením. Již tradičně proběhl  v odpoledních 
hodinách dětský den a  loutkové divadlo pro děti. Poté již 
následoval slavnostní akt.  Hasiči ve vycházkových unifor-
mách, zásahových stejnokrojích a  pracovních uniformách 
byli ozdobou samotného křtu. Kdo jiný by mohl být kmo-
trem než naši přátelé a  kamarádi Pepa Klíma, Andy Seidl 
a Pavel Půta. Při této příležitosti byly také předány plakety 
jako poděkování dlouholetým partnerům a podporovate-
lům naší mládeže.

výbor SDH

Sovětičtí hasiči pokřtili nový prapor

Průvod k vysvěcení praporuPrůvod k vysvěcení praporu

Slavnostní akt v kostele Sv. Jiří - HněvčevesSlavnostní akt v kostele Sv. Jiří - Hněvčeves

Kromě podílení se na již zmiňovaných každoročních kul-
turních a sportovních akcích pořádaných ve spolupráci s obcí 
se sovětické ženy účastní hasičských brigád. Každoročně nás 
reprezentují jako jediné ženy na Okrskové soutěži kanonýra 
Jabůrka a  samozřejmě se účastní soutěže O pohár starosty 
obce Sovětice/Sadová, kde je konkurence družstev mnohem 
vyšší.  

Účastem na soutěžích předchází pravidelné nedělní tý-
denní tréninky, které probíhají od poloviny dubna. Jsou za-
měřeny jak na požární sport, tak útok s PS8.

Útok s PS8 je krásným předvedením hasičské dovednos-
ti, kde se závodí tzv. postaru. Závodníci musí stroj PS8 spojit 
se čtyřmi původními savicemi a košem, následně klasickým 
rozkulením a spojením hadic směrem k terči dokončit útok. 
Tato disciplína není nikterak rozdělena, a tak jsme rády, že 
můžeme změřit síly i s muži. A letos nám to konečně vyšlo 
a družstvo žen si přivezlo domů pohár. 

Byly časy, kdy byl problém sestavit sedmičlenné druž-
stvo, ale poslední roky je to výborné. Aktuálně máme sta-
bilní základ dokonce dvou ženských družstev a roste nám 
zde i  konkurence v  podobě našich šikovných dorostenek. 
Ostatní sbory v okrsku nám naši aktivitu, soudržnost a zdra-
vou rivalitu můžou jen závidět.

Závěrem bych chtěla moc poděkovat všem ženám, které 
pilně trénují a obětují drahocenný čas pro kolektiv. Děkuji!

Mirka Kdoulová, 
velitelka družstva žen

Aktivita žen stále vzkvétá

Pohár starosty obce Sadová 2016Pohár starosty obce Sadová 2016

Útok, požární sportÚtok, požární sport
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Když se naše obec asi před devíti lety 
začala hemžit malými caparty, kteří byly 
jako u  vytržení, když jsme otevřeli hasi-
čárnu, přišli jsme s myšlenkou zapojit je. 
Aby i oni ukázali, že dokážou s hadicemi 
to, co jejich tátové a  mámy. Děti první 
útok předvedly na jarním Sovětickém po-
háru 2007. Mnohým z nich tehdy nebyly 
ani tři roky. Tato podívaná tehdy nadchla 
hlavní rozhodčí Petru Runkasovou, která 
o našich dětech začala šířit zvěsti po ce-
lém kraji.

O prázdninách nás oslovil Vašek Klíma 
z  Malšovy Lhoty, abychom se na konci 
prázdnin s dětmi zúčastnili jejich soutěže. 
Na ni jsme vyrazili s  vypůjčenými hadi-
cemi od kamarádů z Rozběřic s napětím, 
zda to ti naši špunti zvládnou. Setkali 
jsme se s ohromnou podporou a velikým 
potleskem všech zúčastněných. Tato zku-
šenost nás „nakopla“ a  věci vzaly rychlý 
spád.

Děti jsme ofi ciálně přihlásili za členy 
hasičů jako přípravku a  první nadšení 
rodiče vyrazili na školení vedoucích, kte-
ré každoročně pořádá okresní sdružení. 
Krom spousty informací o způsobu práce 
s  mládeží, první pomoci dětem a  celo-
státní hře Plamen jsme se také dozvěděli, 
že dětem předškolního věku se v republi-
ce věnuje systematicky asi 15 sborů. A že 
krom „klasických“ požárních útoků někte-
ré z nich nacvičují s dětmi formou hry nej-
různější hasičské scénky.

Tato myšlenka nás zaujala a přes zimu 
jsme vyrobili zmenšeninu hasičské tat-
ry, abychom s  prvním jarním sluníčkem 
začali s  dětmi krom požárního útoku 
a ostatních disciplín nacvičovat všem již 

Jak se zrodily Sovičky?

Vystoupení Soviček, Habřina 2016Vystoupení Soviček, Habřina 2016

Celostátní festival přípravek, Sovětice 2011Celostátní festival přípravek, Sovětice 2011

Okrsková soutěž, MokrovousyOkrsková soutěž, Mokrovousy Pohár starosty obce SadováPohár starosty obce Sadová

dobře známou scénku „Hoří nám dome-
ček“.

S  tou jsme se následně zúčastnily 
spousty významných hasičských událos-
tí jako např. Mistrovství ČR v  Trutnově, 
Mistrovství Německa ve Wittenbergu, 
Mistrovství Evropy v Cottbusu nebo mis-
trovství světa v Ostravě. Dále jsme se zú-
častnily celostátních festivalů přípravek 
v Třebíči, Ostravě, Domažlicích nebo Bře-
hách u Přelouče.

V roce 2011 jsme se ujali pořádání za-
tím posledního celostátního festivalu pří-
pravek u nás v Sověticích. Tohoto setkání 
se zúčastnilo 12 kolektivů dětí z celé Čes-
ké republiky. Za pomoc s organizací této, 

dovolím si říct, pro Sovětice největší akce 
chci ještě jednou všem velice poděkovat.

Pavel  Šubrt, vedoucí dětí 
kategorie 6 až 18 let

Jak nám děti odrůstaly, „hraní na hasiče“ jsme přenechali těm 
nejmenším a školáci se plně začali věnovat hře Plamen, kde se již učí 
spousty praktických věcí do života. Vážou různé uzly, učí se poskyto-
vat první pomoc, orientovat se podle mapy a nebo určit, co je vhodné 
na hašení různých druhů požáru. Dále pak soutěží ve zručnosti, obrat-
nosti a rychlosti při štafetách s hasičským nebo atletickým vybavením.

Každoročně se před podzimním branným závodem připravujeme 
na víkendovém soustředění v překrásném prostředí okolí Šerlyšského 
mlýna v Orlických horách. Toto soustředění se odráží ve výtečných vý-
sledcích podzimního kola hry Plamen.

Z jarního kola máme vždy tak trochu obavy, jelikož nemáme přízni-
vé podmínky k tréninku a závody jsou velmi brzy. Čeká nás pět velmi 
přísně hodnocených disciplín, ve kterých se velice snadno stane i ne-
patrná chyba znamenající postih celého devítičlenného družstva. Proto 
nám letos udělali velikou radost Matěj Krátký 2. místem na Krajském 
kole v Nové Pace a Nela Podubecká (kterou všichni dobře známe z tele-

Plamen zahořel na Krajském kole i Mistrovství ČR

Mistrovství ČR České BudějoviceMistrovství ČR České Budějovice
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fonátu pohádky Hoří nám domeček) 12. místem v kategorii mlad-
ších dorostenek na Mistrovství republiky v Českých Budějovicích. 
Tímto bych jim ještě jednou oběma chtěl poděkovat za skvělou 
reprezentaci SDH a obce.

Naší prioritou však není pouze dosahovat co nejlepších vý-
sledků na sportovní úrovni, ale dát dětem možnost sportovního 
vyžití, přimět je k pohybu, naučit je smyslu pro kolektiv, kama-
rádství a vzájemnou pomoc. Odvést je od pasivního hraní her na 
počítačích, tabletech a jiných podobných zařízeních.

V  neposlední řadě doufáme, že někteří zůstanou „hasičině“ 
věrní a tu naši káru potáhnou dál. Ať už v SDH nebo jako členo-
vé výjezdové jednotky JSDH. Protože jak se již ukazuje i v jiných 
spolcích, bez výchovy mladé generace nelze v naší činnosti po-
kračovat. Proto bych chtěl velmi poděkovat všem, kteří nás pod-
porují, bývalým i  současným vedoucím za činnost, kterou pro 
tuto myšlenku vykonávají.   

Pavel Šubrt, vedoucí dětí kategorie 6 až 18 let

O historii našeho sboru už bylo na-
psáno mnoho. Za zmínku stojí i  zápisy 
z  jednotlivých schůzí od našich před-
chůdců - tzv. zakladatelů. Podle matri-
ky členů sbor ofi ciálně vznikl 29. červ-
na 1903. První dochované zápisy jsou 
z  21. června 1908. Pro lepší představu 
o tehdejší činnosti sboru jsem vybrala zá-
pis z mimořádné valné hromady sboru ze 
dne 21. dubna 1910 v  hostinci u  přítele 
Františka Horáka.

Ivana Dušková, jednatelka sboru SDH

Záznam jednání    

Sbor dostavil se ku požáru do Sadové. Za 
úspěšné a  brzké hájení vzdává správa vel-
kostatku sboru své díky. Týž den ještě vypu-
kl oheň v čísle popisném 22 náležející panu 
V. Hruškovi,  kterýž zároveň vzdal sboru za 
úspěšné hájení dík. Ohněm tím ohrožen byl 
i  majetek obecního a  sborového starosty 
p. Ferdinanda Haldy, kterýž ač v první řadě 
zařízeno bylo obhájení majetku jeho, vyslo-
vil se, že nechce znáti více Sovětické hasiče 
a  je více podporovati. Na slova ta zděleno 
jemu a  hodnověrnými svědky dokázáno, 
že domění jeho jest nepravé. Jelikož ale po 
učiněném důkazu učiněného obvinění ne-

Kapka z historie Sboru dobrovolných hasičů v Sověticích

odvolal, usnáší se sbor, aby požádána byla 
hasičská župa Nechanická by vybrala komisi 
ku zjištění celého postupu práce. Jelikož sbor 
nemůže v  zájmu cti nechati sobě podobné 
výtky činiti. Ku ohni u pana Hrušky dostavil 
se též sbor dobrovolných hasičů z Hněvčevsi, 
jest nutno konstatovat, že bez jeho pomoci 
nebylo by možno vzhášet za příčinou nedo-
statku vody, tolik práce vykonali a usnáší se 
přítomní členové, aby sboru Hněvčevskému 
doručen byl písemný dík od sboru zdejšího.

Přátelský sbor Hněvčevský oznámil sbo-
ru zdejšímu, že dne 22. dubna t. r. bude míti 
pohřeb zasloužilý, činný člen Jan Rufr, který 
od založení jejich sboru, tedy po celých 28 
roků, byl stále činným členem. Jelikož není 
možno, by celý sbor bez hmotného poško-
zení členstva se mohl pohřbu zúčastniti, vy-
slána byla deputace a  sice z  dobrovolně se 

přihlásivších, kterýmž možno bez větší škody 
hmotné pohřbu se zúčastniti. Deputace se-
stávati bude z přítele Antonína Řehoře, Jose-
fa Holmana, Josefa Kolovratníka a Františka 
Všetečky, kteří dostaví se na pohřeb v plném 
zbroji.

Za účelem zmíněného dohodnutí usná-
ší se sbor, aby přítel jednatel dal na vědomí 
panu Haldovi, že pakli učiní odvolání do dne 
25. dubna a zavázá se k další součinnosti, že 
nebude o  komisi župní požádáno. Zároveň 
učiněno usnesení, aby podán byl obecnímu 
výboru pamětní spis, ve kterém důrazně bu-
diž domakáno zařízení vodního za příčinou 
upotřebení vody ku požáru. Usnesení toto 
stalo se na základě nabytých zkušeností 
a vykonání jeho uznáno ve všech bodech za 
neodkladné. Schůze ukončena a  protokol 
přítomnými podepsán.

Nahlédnutí do mysliveckého spolku Bystřice
Myslivecký spolek Bystřice Hněvčeves působí ve své dnešní 

podobě od roku 1980, kdy vznikl sloučením honiteb dvou sou-
sedních sdružení – Benátky a  Hněvčeves. Toto společenstev-
ní honitbu o výměře 1629 hektarů se podařilo zachovat až do 
dneška a aktuálně v ní realizuje výkon práva myslivosti 28 členů.

Kromě chovu bažantí zvěře se myslivci vytvořením oblasti 
chovu koroptve polní snaží zachránit poslední zbytky této kdysi 
tak hojné drobné zvěře našich polí. Novou výsadbou a údržbou 
zeleně, vytvářením napajedel a  biopásů pomáhají i  ještě žijící 
populaci zajíců. Sami myslivci jsou po desetiletí nedílnou sou-
částí českého venkova a i ti hněvčevští se snaží co nejtěsněji spo-
lupracovat s obecními úřady obcí, v jejichž katastrech působí. Ve 
sportovní hale v Hněvčevsi pořádají v lednu tradiční myslivecký 
ples a prezentují myslivost na obecních akcích pro děti. S vyu-
žitím dotací obcí se snaží zvelebovat a spravovat přírodní areál 

v Horních Černůtkách, který slouží jako odchovna bažantí zvěře 
a sportovní střelnice. Je také zázemím pro společenské akce sa-
motných myslivců či prázdninový tábor mladých hasičů a slouží 
i pro setkání chovatelů koní z okolí. Je příslibem dalšího budoucí-
ho společného soužití lidí z našich obcí.

 Za myslivecký spolek Bystřice MVDr. Martin Novák
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Klub přátel koní a turistiky

Naše turistické výšlapy se staly již neodmyslitel-
nou součástí života Černůťáků. A protože o přízniv-
ce nouzi nemáme, stává se poměrně často, že naše 
řady posílí i naši kamarádi z obcí sousedních. Cílem 
našich výletů jsou známá i  méně známá zákoutí 
naší krásné české přírody.

Nemohu vyzvednout pouze jeden z našich vý-
šlapů, všechny jsou kouzelné a nezapomenutelné. 
Zvláštní atmosféru však má naše již tradiční nejen 
vánoční, ale i  velikonoční putování. A premiéru 
jsme měli také v  tom, že jsme poprvé zavítali za 
hranice naší vlasti, a to do Polska. Tam jsme navští-
vili Bludné skály a Hejšovinu, která se nachází v Ná-
rodním parku Stolové hory a je jejich nejvyšším vr-
cholem. Velkou oblibu si v poslední době získávají 
také cyklotoulky.

TURISTIKA

Broumovské stěnyBroumovské stěny

Bludné skályBludné skály Vánoční putováníVánoční putování

Údolí Divoké OrliceÚdolí Divoké OrlicePekloPeklo
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„Miluješ-li koně, tak doživotně. Je 

to nemoc, na kterou není žádný lék.“

O tom, že Černůtky jsou koňařská 
oblast, není pochyb. Chovají se zde koně 
sedlové i koně do zápřahu. Také u nás po-
řádáme různá setkání pro všechny, kteří  
koně buď sami chovají, nebo je prostě 
mají jen tak rádi. A kdo naše pozvání již 
přijal a navštívil nás?

Jako první k  nám do Černůtek zaví-
tala Lenka GOTTHARDOVÁ, která pů-
sobila několik let jako ředitelka hřebčína 
Kladruby, také jako vedoucí státního Hip-
pologického muzea ve Slatiňanech a jako 
vyučující na České zemědělské univerzitě 
v  Praze. Zabývá se vydáváním časopisů 
a knih s koňskou tematikou. Její povídá-
ní bylo moc zajímavé, provázela jej obra-
zem.

Další beseda v  Černůtkách proběhla 
s Františkem VÍTKEM, dvojnásobným ví-
tězem Velké Pardubické z let 1963 a 1965. 
Jako jezdec byl i sedminásobným česko-
slovenským překážkovým šampionem. 

KONĚ, KOŇÁCI, PŘÍZNIVCI A MILOVNÍCI KONÍ

Ještě mnohem bohatší je trenérská část 
jeho obdivuhodné dostihové kariéry. Při-
pravoval především rovinové koně, které 
dovedl ke stovkám vítězství. Také poví-
dání s panem Vítkem bylo poutavé, a  to 
nejen pro koňáky.

MVDr. Vít HOLÝ – veterinář, chovatel 
a milovník koní. Dlouhá léta vedl hřebčín 
v Albertovci, pak přesídlil do nedaleké Bo-
rové u Bolatic. Také tento pán přijal naše 
pozvání. Povídání, doprovázené obrazo-
vým dokumentem, hlavně kolem koní 
„trakérských“ se tentokrát uskutečnilo ve 
Vlkově.

Václav VYDRA  - herec, chovatel a mi-
lovník koní, spoluautor knihy o své mat-
ce „Vaše Dana Medřická“ a  knihy „Můj 
rok s  koňmi“. V sobotu 13. června 2015  
se uskutečnil v  Černůtkách již 7. ročník 
Dne koní se soutěžemi spřežení. A byl 
to ročník mimořádně vydařený, mimo 
jiné i  proto, že nás navštívil Václav Vy-
dra se svými koňmi Gustavem a  Démo-
nem. O  přestávce mezi soutěžemi nám 
předvedl práci s  koňmi metodou přímé 

komunikace. A  že na tuto metodu jsou 
jeho koníci zvyklí, bylo na první pohled 
patrné a velmi zajímavé. Mezi významné 
hosty patřil nejen Václav Vydra, ale také 
František Vítek, dvojnásobný vítěz Velké 
pardubické. Oba tito pánové provedli de-
korovali účastníky soutěží. A to je určitě 
zážitek pro soutěžící, na který se nezapo-
míná. S nadšením jsme zhlédli vystoupe-
ní Vaška Vydry a na závěr si poslechli jeho 
zajímavé povídání nejen o koních. Fotok-
niha, kterou nafotil a nechal zhotovit Jan 
Kleček z  Hněvčevsi, nám tento báječný 
den bude neustále připomínat.

Josef VÁŇA – český dostihový jezdec 
a trenér. S osmi vítězstvími ve Velké Par-
dubické a  s  mnoha dalšími jezdeckými 
a  trenérskými úspěchy je největší posta-
vou českého dostihového sportu. A právě 
on přijal naše pozvání do mžanského pi-
vovaru, kam přilákal bezmála dvě stovky 
svých příznivců. Besedu vedl František 
Petřík ze Sovětic, který panu Váňovi kladl 
otázky přímo „na tělo“. Tak jsme se všichni 
dozvěděli hodně zajímavostí z jeho života 
nejen sportovního, ale i soukromého.

Tradiční HUBERTOVA JÍZDA – letos se uskutečnil již 9. ročník, 

stále se těší velké oblibě a návštěvnosti

Hubertova jízda 2015Hubertova jízda 2015

Hubertova jízda 2016Hubertova jízda 2016

Hubertova jízda 2015Hubertova jízda 2015

Hubertova jízda 2016Hubertova jízda 2016
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Horní Černůtky FestHorní Černůtky Fest

Horní Černůtky FestHorní Černůtky Fest

Již tradiční Horní Černůtky Fest proběhl v sobotu 14. 
května 2016. Tentokrát byl pořádán při příležitosti 400 let 
výročí úmrtí Williama Shakespeara.

Jako první vystoupila rocková skupina The Pastels, kte-
rá všechny návštěvníky správně rozproudila a skvěle na-
ladila. A pak už bylo na pořadu překvapení festivalu. A že 
to pro všechny přítomné opravdu překvapení bylo! Katka 
a Petr Škráčkovi zahráli, zazpívali a zatančili tři manželské 
apokryfy (moderním či parodickým způsobem zpracova-
né obecně známé příběhy). První akokryf O úpadku doby, 
zde vystupoval pračlověk Janeček a pražena Janečková. 
Druhý Svatá noc, kde Katka ztvárnila paní Dinah a  Petr 
Isachera. Poslední je Napoleon. Všechny tyto manželské 
apokryfy Škráčkovi nastudovali pod vedením zkušené 
režisérky Emy Zámečníkové a  podali je se smyslem pro 
humor sobě vlastním. Byla to jejich báječná premiéra. 

Po tomto divadelním vystoupení dvou herců (diva-
dlo HáČek) nastoupila další rocková skupina Apropos. 
Opět hodinka rocku - pro poslech, pro tanec, pro zahřátí 
a pro dobrou zábavu. A poté přišel Divadelní soubor Q10 
z Hradce Králové a jejich podání komedie W. Shakespeara 
Mnoho povyku pro nic. Ženit se, či neženit? To je, oč tu 
běží. Jedná se o komedii vyprávějící o dvou párech – slad-
ce zamilovaných Claudiovi a  Heře a  jízlivých a  výmluv-
ných Benedika a Beatricie. Skvělé, skvělé, skvělé!!! Všichni 
jsme se moc dobře bavili. 

A na závěr The Golden Sixties - 60. léta - hippies pár-
ty. Hrálo se, zpívalo a tančilo. Opět velmi povedená akce 
- díky všem učinkujícím, díky Emě a Pepovi Zámečníko-
vým, díky Kátě, Petrovi a  Vojtovi Škráčkovým! Dík patří 
i všem, kteří se podíleli na přípravě „základny“ a obsluhy 
během celého večera. V neposlední řadě dík také všem 
posluchačům a  divákům, kteří přišli či přijeli opravdu 
v hojném počtu. Těšíme se za rok opět na shledanou. :-)

Mezi kulturní akce spolku patří určitě i tradiční setká-
ní žen u příležitosti MDŽ. Nechybí kytičky, zákusky a také 
vystoupení Mařenky, která nám všem krásně zahraje na 
fl étnu.

Tradiční rozsvěcení vánočního stromu o první advent-
ní neděli a následné vánoční setkání na Štědrý den – to 
je pohodové odpoledne plné vánočních koled, svařáčku 
a přání všeho dobrého nám všem.

KULTURNÍ KOMISE NEZAHÁLÍ ANI V HORNÍCH ČERNŮTKÁCH

Vánočního setkání KPKTVánočního setkání KPKT

Spolky - KLUB PŘÁTEL KONÍ A TURISTIKYSpolky - KLUB PŘÁTEL KONÍ A TURISTIKY
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Ani na naše děti nezapomínáme. Mezi tradice patří kaž-
doroční drakiáda s dlabáním dýní. Obojí si děti pokaždé ná-
ležitě užijí. Jejich vydlabané osvětlené dýně následně krásně 
zdobí náš park.

Také je to každoroční setkání a společné čekání na Miku-

láše. Odtud si děti vždy odnesou malý balíček mlsů, ale samo-
zřejmě až po básničce.

I pálení čarodějnic je akce hlavně pro děti, které se ustrojí 
za malé čarodějnice a tento večer si báječně užívají.

Děti musíme pochválit i za jejich učinkování v našich kul-
turních akcích. Jsou moc šikovné.

Novinkou je pro nás od roku 2014 
setkání, které se uskutečňuje na základě 
pozvání od Miloně Hypiuse při příleži-
tosti ukončení sklizně – DOŽÍNKY. „Do-
žínky byla slavnost spojená s  radován-
kami na oslavu ukončení žní, při níž se 

Na závěr mi nezbývá než poděkovat všem aktivním lidem v obci, všem, kteří pomáhají při pořádání různých akcí. Všem, kteří 
se starají o stále pěkný vzhled naší obce, všem našim příznivcům a přátelům a také vedení obce za maximální podporu našeho 
spolku.  DĚKUJEME ! ! ! 

Eva Hladíková, KPKT

DĚTI

OSTATNÍ

PODĚKOVÁNÍ

MikulášMikuláš

DrakiádaDrakiáda Dlabání dýníDlabání dýní

čeleď veselila na účet hospodáře.“ A tak 
to letos již potřetí bylo i u nás v Černůt-
kách. O kulturní vystoupení se postarala 
Jolana se svými dětmi a vnoučaty. Miloň 
od nás jako pozornost dostal dožínkový 
věnec a velký dožínkový chléb. Je to vel-

mi vydařená a hojně navštěvovaná akce. 
Každoročně v  listopadu se schází-

me  na společném výjezdním zasedá-

ní, abychom  zhodnotili rok blížící se ke 
konci a v kostce naplánovali naši činnost 
na rok další. 

DožínkyDožínky Výjezdní zasedání KPKT 2015Výjezdní zasedání KPKT 2015

Spolky - KLUB PŘÁTEL KONÍ A TURISTIKYSpolky - KLUB PŘÁTEL KONÍ A TURISTIKY
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Odpady

Od 1. 7. 2016 je sběrný dvůr zpřístupněn občanům 
trvale 24 hodin a  zároveň bude nonstop online moni-
torován kamerovým systémem se záznamem. Žádá-
me Vás tímto o  dodržování pravidel třídění odpadu. 
V případě nedodržení správného třídění na základě ka-

Sběrný dvůr

merového záznamu bude viníkovi udělena pokuta dle 
zákona. Zároveň upozorňujeme občany, že je nutné PET 
lahev vždy sešlápnout! Tak se do kontejneru vejde až 
4x více!!! 

Také odpady nikdy neodkládejte okolo kontejnerů! 

PLASTY: 

do žlutých nádob můžete odložit: PET láhve (nezapo-
meňte je sešlápnout!), stlačené krabice od džusů, mléč-
ných výrobků, čisticích a  kosmetických přípravků, obaly 
od pracích prostředků, kelímky od jogurtů a jiných potra-
vin, sáčky, balicí fólie, obaly z CD disků, výrobky a obaly 
z plastů, polystyren
Nevhazujte prosím: novodurové trubky, obaly od nebez-
pečných látek (motorové oleje, chemikálie, barvy), PVC, 
podlahové krytiny apod.

PAPÍR: 

do modrých nádob můžete odložit: noviny, časopisy, 
kancelářský papír, reklamní letáky, knihy, sešity, krabice, 
lepenku, papírové obaly, např. papírové sáčky
Nevhazujte prosím: mokrý, mastný nebo jinak znečiště-
ný papír, uhlový a voskovaný papír, použité plenky a hygi-
enické potřeby

SKLO: 

do zelených nádob můžete odložit sklo: lahve od nápo-
jů, zavařovací sklenice (bez víček), lahvičky od léků, skle-
něné nádoby, skleněné střepy, tabulové sklo
Nevhazujte prosím: keramiku, porcelán, autosklo, drátě-
né sklo a zrcadla

BIOODPAD: 

do hnědého kontejneru můžete odložit: trávu, listí, 
drny, větvičky (nakrátko nastříhané či naštěpované), ple-
vel, piliny, hobliny, kůru ze stromů, starou zeminu, zemi-
nu z květináčů, zbytky jídel rostlinného původu (zelenina, 
ovoce včetně citrusových plodů), spadané ovoce, kávové 
a čajové zbytky, skořápky z vajíček a ořechů, zvadlé květi-
ny, košťály a celé rostliny   
Nevhazujte prosím: větve, popel (větve je možné vozit na 
sběrné místo obce Sadová, máme s nimi uzavřenou smlouvu)

ŽELEZO: 

do kontejneru můžete odložit: nápojové plechovky, 
tuby, víčka ze zavařovacích lahví, konzervy, pletivo, trub-
ky, tyče, hliníkové předměty a jiné 

- Další možnosti třídění odpadu -

ELEKTROODPAD: 

kontejner je umístěn v budově obecního úřadu, do kon-

tejneru můžete vložit: vyřazené drobné domácí elektro-
spotřebiče, kalkulačky, rádia, telefony, drobné počítačové 
vybavení, elektronické hračky, úsporné žárovky; vše se musí 
vejít otvorem cca 30x30cm
Nevhazujte prosím: zářivky, obyčejné žárovky, monitory atd.

BATERIE: 

box je umístěn na výše uvedeném kontejneru

PLASTY:

do žlutých nádob můžete odložit: PET láhve (nezapo-
meňte je sešlápnout!), stlačené krabice od džusů, mléč-
ných výrobků, čisticích a  kosmetických přípravků, obaly 
od pracích prostředků, kelímky od jogurtů a jiných potra-
vin, sáčky, balicí fólie, obaly z CD disků, výrobky a obaly 
z plastů, polystyren
Nevhazujte prosím: novodurové trubky, obaly od nebez-
pečných látek (motorové oleje, chemikálie, barvy), PVC, 
podlahové krytiny apod.

BIOODPAD:

do hnědého kontejneru můžete odložit: trávu, listí,
drny, větvičky (nakrátko nastříhané či naštěpované), ple-
vel, piliny, hobliny, kůru ze stromů, starou zeminu, zemi-
nu z květináčů, zbytky jídel rostlinného původu (zelenina, 
ovoce včetně citrusových plodů), spadané ovoce, kávové
a čajové zbytky, skořápky z vajíček a ořechů, zvadlé květi-
ny, košťály a celé rostliny  
Nevhazujte prosím: větve, popel (větve je možné vozit na
sběrné místo obce Sadová, máme s nimi uzavřenou smlouvu)

ŽELEZO:

do kontejneru můžete odložit: nápojové plechovky,
tuby, víčka ze zavařovacích lahví, konzervy, pletivo, trub-
ky, tyče, hliníkové předměty a jiné 

ELEKTROODPAD: 

kontejner je umístěn v budově obecního úřadu, do kon-

tejneru můžete vložit: vyřazené drobné domácí elektro-
spotřebiče, kalkulačky, rádia, telefony, drobné počítačové
vybavení, elektronické hračky, úsporné žárovky; vše se musí 
vejít otvorem cca 30x30cm
Nevhazujte prosím: zářivky, obyčejné žárovky, monitory atd.

BATERIE: 

box je umístěn na výše uvedeném kontejneru

PAPÍR:

do modrých nádob můžete odložit: noviny, časopisy,
kancelářský papír, reklamní letáky, knihy, sešity, krabice, 
lepenku, papírové obaly, např. papírové sáčky
Nevhazujte prosím: mokrý, mastný nebo jinak znečiště-
ný papír, uhlový a voskovaný papír, použité plenky a hygi-
enické potřeby

SKLO:

do zelených nádob můžete odložit sklo: lahve od nápo-
jů, zavařovací sklenice (bez víček), lahvičky od léků, skle-
něné nádoby, skleněné střepy, tabulové sklo
Nevhazujte prosím: keramiku, porcelán, autosklo, drátě-
né sklo a zrcadla

• Výrobky z  recyklovaných plas-

tů: výplň zimních bund, zátěžo-
vé koberce, zatravňovací dlažba, 
různé pytle, zahradní nábytek, 
textilní a technická vlákna, plasto-
vé součástky aut atd. 50 PET lah-

CO SE RECYKLACÍ VYRÁBÍ?

ví stačí k  výrobě jedné fl eecové 
bundy.

• Výrobky z  recyklovaného papí-

ru: novinový papír, sešity, lepen-
kové krabice, obaly na vajíčka, to-
aletní papír apod.

• Výrobky z  recyklovaného skla: 

lahve na minerálky a  pivo a  jiné 
skleněné výrobky

• Výrobky z recyklovaných nápo-

jových kartonů: papírová lepen-
ka, stavební desky atd.

• Výrobky z  recyklovaných plas-

tů: výplň zimních bund, zátěžo-
vé koberce, zatravňovací dlažba, 
různé pytle, zahradní nábytek, 
textilní a technická vlákna, plasto-
vé součástky aut atd. 50 PET lah-

CO SE RECYKLACÍ VYRÁBÍ?

ví stačí k  výrobě jedné fl eecové 
bundy.

• Výrobky z  recyklovaného papí-

ru: novinový papír, sešity, lepen-
kové krabice, obaly na vajíčka, to-
aletní papír apod.

• Výrobky z  recyklovaného skla: 

lahve na minerálky a  pivo a  jiné 
skleněné výrobky

• Výrobky z recyklovaných nápo-

jových kartonů: papírová lepen-
ka, stavební desky atd.

Ve sběrném dvoře třídíme:

ODPADYODPADY
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• 3 951 tun nápojových kartonů bylo v  minulém roce 
využito a recyklováno, což je 22 % nápojových kartonů 

• 730 662 tun obalových odpadů se vytřídilo v  ČR 
v roce 2015

• 76 % obalů bylo zrecyklováno v roce 2015
• 97 metrů je průměrná vzdálenost k nejbližším kontej-

nerům na tříděný odpad

1. Stejně se to sype na jednu hro-

madu

Nikoli, po roztřídění už se jednot-
livé materiály nikdy nemíchají do-
hromady. V dnešní době, kdy se za 
každou uloženou tunu odpadů na 
skládkách platí, nemá nikdo zájem se-
sypávat odpady dohromady. V České 
republice je dostatek zpracovatelů, 
kteří vytříděný odpad nadále zpraco-
vávají a6 na druhotnou surovinu, se 
kterou se dále obchoduje, nebo na 
hotové výrobky, se kterými se v běž-
ném životě setkáváme.

2. Kontejnery na tříděný odpad 

jsou málokde

Průměrná vzdálenost ke kontejne-
rům na tříděný odpad se každoročně 
zkracuje. Aktuální vzdálenost je 97 me-
trů, ale podle průzkumů jsou lidé 
ochotni jít k  barevným kontejnerům 
o dalších čtyřicet metrů dál. Sběrná síť 
se stále zahušťuje, v současné době je 
k dispozici už dokonce 272 429 barev-
ných kontejnerů! V Evropě se řadíme 
k zemím s nejhustší sběrnou sítí.

Třídění odpadů je společenská od-
povědnost každého z nás a je také na 
nás, jak si sami nastavíme systém tří-
dění v domácnosti. Záleží jen na nás, 
jestli dáme odpadu šanci na nový ži-
vot a vytřídíme ho.

3. Je to jenom módní výstřelek, kte-

rý pomine

Třídit odpady není nic módního – 
jedná se spíše o společenskou odpo-
vědnost, a  třídit by tak měl opravdu 
každý. Odpady se vlastně třídí už od-
nepaměti. V minulých stoletích se vy-
užitelný odpad (zejména zemědělský) 

Zajímavosti ze světa třídění odpadu

Mýty z oblasti odpadu

• 7 z 10 PET lahví z deseti se recykluje
• 350 229 tun papíru bylo v  minulém roce využito 

a recyklováno, což je 90 % papírových obalů
• 138 548 tun skla bylo v  minulém roce využito 

a recyklováno, což je 75 % skleněných obalů
• 140 648 tun plastů bylo v  minulém roce využito 

a recyklováno, což je 69 % plastových obalů

dále zpracovával. Především na vesni-
cích se málokdy něco vyhodil, odpad 
byl nadále užitečný. Například odpad 
z  kuchyní - využívalo se vše od sko-
řápek až po slupky od brambor. Také 
si určitě někteří z vás pamatují dobu, 
kdy byly igelitky vzácné a pravidelně 
se vymývaly vodou, aby mohly ještě 
několikrát posloužit.

Třídění odpadů se rozmohlo v 50. 
letech minulého století prostřednic-
tvím sběrových soutěží na školách, 
kde se sbíral papír a kovy. V 70. letech 
jsme se mohli setkat s  prvními kon-
tejnery na sklo, s  barevnými kontej-
nery na další komodity v  90. letech. 
Již deset let máme možnost třídit do 
barevných kontejnerů. Systém třídění 
odpadů v ČR je u nás ve srovnání s ev-
ropskými zeměmi nastaven efektivně 
a pohodlně pro občany tak, aby třídě-
ní nebylo problémem, ale snadnou 
cestou k  další recyklaci využitelných 
složek komunálních odpadů.

Každým rokem roste produk-
ce odpadů a  je třeba zajistit, aby se 
využitelné suroviny dále využívaly 
a  recyklovaly. Navíc každým rokem 
musí Česká republika plnit recyklační 
procenta daná EU. Veškeré povinnosti 

o třídění a recyklaci odpadu vyplývají 
ze Zákona o odpadech.

4. Jsem na třídění už starý, to je pro 

mladý

Chyba, je to pro všechny a  třídit 
může každý. Pravdou je, že pozitivní 
dopad nejvíce pocítí mladší generace. 
Třídění odpadů je nastaveno tak, aby 
nebylo složité a řídilo se jednoduchý-
mi pravidly. Proto si každá obec nasta-
vuje svůj systém a nakládání s odpady 
dle svých místních zvyklostí a podmí-
nek. Třídit odpady by měl každý, je 
to občanská zodpovědnost a  samo-
zřejmost ve vyspělých státech, kte-
rá se neváže na věk. Existuje mnoho 
výmluv, které se hodí těm „líným“. Od-
pady produkuje každý a bez řádného 
systému třídění a  dalšího správného 
nakládání s odpady bychom tady byli 
za chvíli obklopeni skládkami a odpa-
dy. Na to nemusíte být mladý. Stejně 
jako si čistíme zuby a staráme se o své 
psí miláčky, měli bychom se starat 
také o to, abychom měli kolem sebe 
hezké a čisté prostředí.

5. Třídí málokdo

Omyl, 72 % Čechů odpady aktivně 
třídí! Většina spoluobčanů tak pova-
žuje třídění odpadu za běžnou sou-
část každodenního života. V České re-
publice se podařilo i přes loňskou krizi 
na trhu druhotných surovin zachovat 
systém třídění a využití odpadů v ta-
kovém rozsahu a  kvalitě, v  jakém 
byl v  posledních letech vybudován. 
Nemusíme ihned začít třídit vše, ale 
prokázáním dobré vůle se můžete 
připojit k těm, kterým není zbytečné 
plýtvání zdroji lhostejné.

• 3 951 tun nápojových kartonů bylo v  minulém roce 
využito a recyklováno, což je 22 % nápojových kartonů 

• 730 662 tun obalových odpadů se vytřídilo v  ČR 
v roce 2015

• 76 % obalů bylo zrecyklováno v roce 2015
• 97 metrů je průměrná vzdálenost k nejbližším kontej-

nerům na tříděný odpad

Zajímavosti ze světa třídění odpaduj p

• 7 z 10 PET lahví z deseti se recykluje
• 350 229 tun papíru bylo v  minulém roce využito

a recyklováno, což je 90 % papírových obalů
• 138 548 tun skla bylo v  minulém roce využito

a recyklováno, což je 75 % skleněných obalů
• 140 648 tun plastů bylo v  minulém roce využito 

a recyklováno, což je 69 % plastových obalů
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DOTAZNÍK 
Cílem tohoto krátkého dotazníku je zjistit Vaše názory, potřeby a přání v souvislosti s plánem dlouhodobého rozvoje obce. 
Úspěšný budoucí rozvoj obce je nemyslitelný bez vaší účasti. Proto Vás prosíme o upřímné zodpovězení otázek v dotazní-
ku. Tak budeme moci při plánování budoucnosti obce vždy přihlížet k Vašim přáním a názorům.

Jméno a příjmení občana:   ……………………….…………………………………………………………………………. *

Jakým způsobem se zapojujete do dění v obci? 

 1 - vždy   2 - občas   3 - nikdy   4 - ne/neznám    1     2      3     4 
- seznamuji se s návrhem územního plánu             
- účastním se voleb                  
- sleduji informace na webových stránkách obce            
- účastním se zasedání obecního zastupitelstva              
- jsem členem některé místní dobrovolné organizace            

Pokud se nezapojujete do dění v obci, co Vám v tom brání? 

- nedostatek volného času    - nezájem 

- nedostatek informací     - zlé vztahy 

- jiné         ……………………………………………………………………………….………. 

Mám zájem o zasílání novinek z obecních stránek na email: ………………………………………………………………….

Uvítali byste více kulturních akcí? A jakých?

- ne, je jich dostatek    ……………………………………………………………………….……….

- hudební – koncerty    ……………………………………………………………………….……….

- sportovní akce – turnaje, závody   ……………………………………………………………………….……….

- vzdělávací akce, besedy, zájmové kurzy  ……………………………………………………………………….……….

- divadlo, ochotnický kroužek   ……………………………………………………………………….……….

- akce pro děti      ……………………………………………………………………….……….

- společenské     ……………………………………………………………………….……….

- kulturní     ……………………………………………………………………….……….

- zábavné (traktoriáda, lávka, apod.)  ……………………………………………………………………….……….

- zájezdy     ……………………………………………………………………….……….

- gurmánské soutěže, posezení   ……………………………………………………………………….……….

- další       ……………………………………………………………………….……….
           ……………………………………………………………………….……….

Co Vám v obci schází? Zde je prostor pro Vaše další návrhy, nápady a připomínky. 

(Uveďte vše, co v obci postrádáte, co by bylo vhodné změnit nebo s čím jste spokojeni.) 
………………………………………………………………………………………….………………………………………

………………………………………………………………………………………….………………………………………

………………………………………………………………………………………….………………………………………

………………………………………………………………………………………….………………………………………
* na anonymní dotazníky nebude brán zřetel
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Příspěvky do nového zpravodaje přijímáme na Obecním úřadě či na emailu info@sovetice.cz.
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Jako starosta obce bych chtěl poděkovat především zastupitelstvu obce, kdy většina si plní úkoly nad rámec svých po-

vinností. Výbory a komise pracují nezávisle a dnes již nepotřebují mojí součinnost. Stejně tak místostarostovi, jelikož 

jednání a školení, které  soustavně navštěvuje mi dává prostor věnovat se ostatním projektům. Zmínit musím i Mirku 

Kdoulovou, která pracuje s nasazením a předčila očekávání. Spolkům za obrovské úsilí při přípravách všech akcí pro 

občany a v neposlední řadě těm občanům, kteří se zájmem podílí na dění  obci. Zároveň mi dovolte popřát Vám všem ži-

jících v našich obcích pevné zdraví a hodně úspěchů v osobním i pracovním životě  a krásné prožití svátků vánočních. 


